
K VÝSTAVĚ FRANTIŠKA KUPKY PŘIBUDE 
V ČERVNU DALŠÍ – DOBRODRUŽNÁ

Výstava Kupka–Opočno–Puteaux přinese Opočnu jedno prvenství – 
na výstavě budou poprvé v Česku vystaveny originály mistrových děl 
z francouzského Puteaux. Chtěli bychom vás tímto pozvat na všech-
ny akce, které v rámci zahajovacích dnů festivalu Opočno Františka 
Kupky proběhnou. Ať už je to koncert Evy Urbanové s Královéhra-
deckou fi lharmonií, divadlo s Janou Krasovou a Karlem Rodenem 
či muzikál Robin Hood v nastudování naší základní umělecké školy. 
Přehled najdete v kulturním kalendáři na straně 10. Na stejném místě 
naleznete i pozvání na vernisáž výstavy knižních ilustrací Zdeňka Bu-
riana Na vlně dobrodružství. Název dává tušit, že se bude na co dívat!
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Zdeněk Burian – Ilustrace ke knize Enrique Stanka Vráze Za poklady Eldoráda. Z připravované výstavy Na vlně dobrodružství. Zdroj: Retro gallery s.r.o.
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z p r á v y  z  r a d n i c e  —

P R O D E J  N E M O V I T O S T Í

Město Opočno zveřejňuje záměry na prodej níže uvede-
ných nemovitostí:

– pozemek parc. č. 129 – zastavěná plocha a nádvoří – o výmě-
ře 174 m2, jehož součástí je budova čp. 125. Pozemek s budo-
vou se nachází v Městské památkové zóně Opočno. V budově 
se v I. nadzemním podlaží nachází nebytový prostor, který je 
v současné době využíván jako provozovna a je užíván na zá-
kladě nájemní smlouvy, a ve II. NP se nachází tři byty, které 
jsou v současné době obsazeny nájemníky. Kupní cena nemo-
vitostí je minimálně 1.800.000 Kč.
 Zájemci nabídky doručí na podatelnu Městského úřadu 
Opočno v zalepené obálce označené v pravém horním rohu 

„pozemek p.č. 129“ nejpozději do dne 5. 6. 2014 (čtvrtek) do 
9 hodin.

– bytová jednotka č. 641/5 v bytovém domě čp. 641, umístěná 
v II. nadzemním podlaží, členění 1+1, příslušenství o velikos-
ti podlahové plochy cca 35 m2, společně s podílem 35/2057 
na společných částech budov a pozemcích, třetím osobám 
za minimální cenu 490.000 Kč. Bytová jednotka se prodává 
s nájemníkem, který má uzavřenou nájemní smlouvu na dobu 
určitou. 
 Zájemci nabídky doručí na podatelnu Městského úřadu 
Opočno v zalepené obálce označené v pravém horním rohu 

„čp. 641 byt č. 5“ nejpozději do dne 5. 6. 2014 (čtvrtek) do 11 
hodin.

– poslední pozemek parc. č. 1147/30 – orná půda – o výměře 
992 m2 v lokalitě Ořechová za cenu minimálně 500 Kč/m2. Po-
zemek je zatížen tzv. věcným břemenem – uložení kabelu NN. 
 Zájemci nabídky doručí na podatelnu Městského úřadu 
Opočno v zalepené obálce označené v pravém horním rohu 

„pozemek p.č. 1147/30“ nejpozději do dne 6. 6. 2014 (pátek) 
do 9 hodin.
 Bližší informace na www.opocno.cz nebo na telefonu 494 
669 637.

V Y U Ž I J T E  D O T A C I 
N A  N O V Ý  K O T E L

Královéhradecký kraj a Ministerstvo životního prostředí vy-
hlásilo výzvu k podávání žádostí o dotaci na výměnu kotlů. 
Předmětem dotace je výměna stávajících ručně plněných kotlů 
na tuhá paliva za nové účinné nízkoemisní tepelné zdroje. Žá-
dosti budou přijímány o 12. května do 11. července 2014. Na 
tuto výzvu je alokováno celkem 20.000.000 Kč. Veškéré infor-
mace a podmínky k dotaci naleznete na webových stránkách 
města www. opocno.cz. (red)

U P O Z O R N Ě N Í 
P R O  O B Č A N Y  M Ě S T A

Městský úřad upozorňuje občany města, že se blíží konec 
splatnosti poplatků za odpad a poplatků za psy. Splatnost 
poplatku za psa byla již 31. 3.2014. Splatnost poplatku za 
svoz komunálního odpadu je 31. 5. 2014. Poplatky je mož-
né uhradit v pracovní době na podatelně Městského úřadu 
v Opočně. (red)

J A K  T O  S K U T E Č N Ě  B U D E 
S  P A R K O V Á N Í M

N A  K U P K O V Ě  N Á M Ě S T Í

O parkování na Kupkově náměstí se po našem městě šíří 
různé nepravdy. Jak to tedy je? O změnách v parkování na 
Kupkově náměstí jsme si povídali s paní Evou Rohlenovou 
z Městského úřadu v Opočně.

Na která místa se omezení v parkování bude vztahovat?
Parkování na parkovací kotouče bude realizováno na etapy. 
V první etapě se bude parkovat na parkovací kotouče na par-
kovištích kolem radnice, na parkovišti u novinového stánku 
a na parkovišti u prodejny potravin.
 Bez parkovacího kotouče se bude moci parkovat na vel-
kém parkovišti, které vzniklo místo autobusových zastávek, 
na parkovištích na tzv. Severní frontě Kupkova náměstí, to je 
před řadou domů, kde je hotel Holub, Sokol atd., a na parko-
višti před klášterem. To znamená, že na těchto parkovištích 
platí stávající režim parkování.

Jak parkování s parkovacími hodinami neboli kotouči 
funguje?
Parkování na parkovací kotouč funguje tak, že si řidič v infor-
mačním centru na Kupkově náměstí zakoupí za 12 Kč parko-
vací kotouč. Na něm nastaví čas, kdy začal parkovat na par-
kovišti, kde je možné parkování na parkovací kotouč, a umístí 
ho ve vozidle viditelně za čelní sklo.
 Od takto nastaveného času na parkovacím kotouči začínají 
běžet dvě hodiny, po které si mohou lidé vyřídit a zařídit po-
třebné záležitosti. Po uplynutí této doby, tj. dvou hodin, musí 
řidič z parkoviště, kde je možné parkovat na parkovací ko-
touč, odjet.

Musíme mít parkovací kotouč z Opočna a bude platit ten 
náš i jinde?
Parkovací kotouč zůstává na trvalo ve vlastnictví řidiče 
a může ho použít i v jiných městech, kde je také zavedeno par-
kování na parkovací kotouč, jako je Nové Město nad Metují, 
Pardubice, Hronov atd.
 Pokud vlastní řidič parkovací kotouč zakoupený v jiných 
městech, může ho použít i v Opočně. 
 Nemá-li řidič ve vozidle parkovací kotouč a nemůže si ho 
z nějakého důvodu koupit, může na kousek papíru napsat 
tužkou čas příjezdu na parkoviště a tento papírek musí opět 
umístit na viditelné místo ve vozidle.

Platí omezení parkování i pro osoby co mají fi rmu, nebo 
byt na Kupkově náměstí?
Na všech parkovištích na Kupkově náměstí se nebudou vy-
hrazovat parkovací místa pro fi rmy, provozovny nebo pro 
trvale bydlící osoby. Tím pádem nebudou ani vydávány rezi-
denční karty.
 Na Kupkově náměstí je celkem 94 parkovacích míst 
a z toho bude 34 parkovacích míst dotčeno parkováním na 
parkovací kotouče. Do celkového počtu parkovacích míst na 
Kupkově náměstí není zahrnut odstavný pruh podél hlavní 
silnice, kde se také parkuje.  (red)

inzerce

Hledám dlouhodobý pronájem garáže v Opočně. 
Nabídky prosím volejte na tel. číslo 604 986 041. Děkuji.
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O P O Č N O  S O U T Ě Ž Í  O  N E J L E P Š Í  P R O M Ě N U . 
P O D P O Ř I T  H O  M Ů Ž E T E  I  V Y

Již šestým rokem cestuje republikou výstava „Má vlast 
cestami proměn“. Putovní výstava proměn opomíjených 
míst v místa příjemná pro život je společným dílem mno-
ha lidí z krajských úřadů, měst, obcí a neziskových sdruže-
ní. Prokazuje úctu k práci lidí odpovědně pečujících o kra-
jinu svého domova. Výstava je poděkováním autorům za 
zvelebování opomíjených míst a inspirací pro ostatní. Vy-
stavovatelé představují také místní kulturu a ochutnávku 
krajových specialit. Součástí výstavy je i soutěž o nejlepší 
proměnu roku 2014. Letošní rok se do soutěže zapojilo 
i město Opočno, a to konkrétně proměnou pěší zóny. Hla-
sovat o to nejhezčí zvelebené místo můžete i vy na adrese 
mavlast.aefcz.org (pod odkazem Proměny). (red)

 Hana Samkováz jednání  rady —

– Rada města schválila návrh smlouvy o dílo na „Zhotovení 
okapového chodníku při čp. 2 ze strany od zámku“ předlo-
žený Stavební a obchodní fi rmou Ing. Václav Hynek Opočno. 
Pozn.: je k dnešnímu dni již zrealizováno.

– Rada města schválila předložený návrh smlouvy o dílo na 
„Opravu anglických dvorků“ u čp. 2, předložený Stavební a ob-

chodní fi rmou Ing. Václav Hynek, Opočno. Pozn.: je k dnešní-
mu dni již zrealizováno.

– Rada města rozhodla zadat zpracování projektové dokumenta-
ce na stavební úpravy bytu v budově ZŠ čp. 11 spojené se změ-
nou užívání za účelem vybudování prostor pro žáky základní 
školy.

– Rada města schválila poskytnutí částky 25.000 Kč z rozpočtu 
města, jako spoluúčast k dotaci, na projekt „Mezinárodní tá-
bor v Polsku – seznámení s tradicemi a způsobem života v jiné 
zemi EU“. 

– Rada města rozhodla zahrnout do návrhu rozpočtu roku 
2015 fi nanční prostředky na opravu chodníku v Palackého 
ulici. Je třeba celou ulici řešit komplexně, včetně veřejného 
osvětlení a příp. chráničky pro optický kabel.

– Rada města bere na vědomí informaci o jmenování nového 
zástupce ředitele ZŠ Opočno, pana Mgr. Pavla Koudelky.

– Rada města souhlasí s uzavřením koordinační dohody s Po-
licií ČR, která řeší spolupráci na zajištění pořádku ve městě 
a provozování kamerového systému.

– Rada města schválila uzavření mateřské školy v době letních 
prázdnin v období od 21. 7. do 22. 8. 2014.

– Rada města projednala předložený návrh kritérií pro přijímá-
ní dětí k předškolnímu vzdělávání do MŠ Opočno a doplnila 
ho o trvalý pobyt dětí v Opočně. Schválila následující kritéria:
1. Dosažení věku dítěte 6 let v období od 1. září do 31. srpna 
následujícího kalendářního roku
2. Trvalý pobyt dítěte na území města Opočna
3. Dosažení věku plných tří let do 31. 8. 2014
4. Trvalý pobyt v jiných obcích a dosažení věku plných tří let 
do 31. 8. 2014
5. Děti mladší 3 let s trvalým pobytem v Opočně

– Rada města schvaluje, aby byla podepsána smlouva s Ing. 
Alešem Holancem na opravu hrobky Jiřího Pitky.

– Rada města rozhodla připravit zpracování projektové doku-
mentace na cyklostezku z Čánky do Opočna.

– Rada města byla informována o vzniku nového sportovního 
oddílu hokejbalu na území města Opočna.

 s p o l e č e n s k á  k r o n i k a  

V Í T Á M E  N O V É  O B Č Á N K Y :
Amálie Kučerová  Opočno, Čánka 53
Jan Motyčka  Opočno, Čánka 56
Kateřina Slavíková  Opočno, Hradecká 215

V Ý Z N A M N É  J U B I L E U M  O S L A V I L I :
Jaroslava Potočková 30. 4. 1930
Miroslava Tošovská 2. 5. 1923
Oldřich Černý 3. 5. 1921
Růžena Ptáčková 19. 5. 1928

z p r á v y  z  k n i h o v n y  —

P R O D E J  V Y Ř A Z E N Ý C H  K N I H

V knihovně je znovu možnost zakoupit vyřazené knihy – cena 
za kus je pouze 3 Kč. Knihy průběžně doplňujeme (podle toho, 
jak ubývají). Výprodej probíhá ve výpůjčních hodinách. Bližší 
informace vám rádi poskytneme přímo v knihovně. Těšíme se 
na vaši návštěvu!  (ms)

K N I Ž N Í  N O V I N K Y

Oddělení pro dospělé
– Jessica Buchananová: Žádná šance. Skutečný příběh.
– Gunnar Herrmann: Rok v Bullerbynu
 Příběh o pobytu ve Švédsku.

– Mary Higgins Clarková: Pravdu znát nemusíš. Detektivka.
– Markéta Fryčová: Svatba. Příručka.
– Anne Laureen: Měsíc nad horami. Román z Nového Zélandu.
– Jo Nesbo: Červenka. Severské krimi.
– Vladimír Pikora, Markéta Šichtařová: Všechno je jinak aneb  
 Co nám neřekli o důchodech, euru a budoucnosti 
 a Nahá pravda aneb Co nám neřekli o našich penězích 
 a budoucnosti. Ekonomika.

– Douglas Reeman: Než přijde smrt… Válečný román.
– Nora Robertsová: Dům na útesu. Román.
– Chris Ryan: Strážce. Thriller.
– Hans Martin Schmidt: Skalky na zahradě. Přehled.
– Magda Váňová: Babí léto. Román.

Oddělení pro děti
– Ivan Zmatlík (ed.): Moje pohádky
 Kolekce pohádek s ilustracemi Heleny Zmatlíkové.

– Rachel Renée Russell: Deník mimoňky 5. Příběhy 
 nerozumný poradkyně. Pro dívky.

– Nejlepší nápady pro děti. Tvoření.
– Else Müller: Příběhy z měsíční houpačky
 Pohádky – autogenní trénink.

– Hynek Klimek: 
 Strašidlář – Mezi námi starobylými strašidly
 Pohádky.

– Jitka Macenauerová: Přírodovědné hry. Naučná literatura.
– Ilustrovaná Bible. Biblické příběhy pro nejmenší.
– Disney: Zvonilka a piráti. Pohádka.
– Matt Groening: Simpsonovi – Nervy v kýblu bublin. Komiks.
– Vhrsti: O Vendulce a drakovi. Humorná pohádka.
– Nejlepší tipy pro poznávání přírody. Naučná literatura.
– Dagmar Šottnerová: Jaro. Zvyky, náměty, pohádky a další.
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ČERVNOVÉ AKCE NA DĚTSKÉM ODDĚLENÍ

Výstavka: Jan Vodňanský – Soutěž: Austrálie
Tvořivá dílna: Kelímková chobotnice (probíhá v půjčovní dobu 

– pondělí a středa 12–16.30)
 
Kompletní přehled všech nových knih naleznete na strán-
kách knihovny knihovna.opocno.cz, On-line katalog, Sezna-
my a novinky. (ms)

O P O Č E N S K Ý  R O D Á K  Š T Ě D Ř E 
O B D A R O V A L  K N I H O V N U  – 
J A K  J I N A K  N E Ž  K N I H A M I

Přestože byl 1. května svátek, dveře knihovny byly otevřené. Če-
kali jsme na příjezd opočenského rodáka Josepha F. Vedlicha, 
který si i po letech vzpomněl na naši knihovnu a rozhodl se jí 
darovat nemalé množství knih. Konkrétně 54 svazků, z nichž 
nadpoloviční většinu tvoří Ottův slovník naučný a jeho dodatky. 
Náš knižní fond obohatí také čtyřdílná Všeobecná encyklope-
die Diderot a další odborné knihy nejen v češtině, ale také ve 
francouzštině a němčině. Momentálně jsou ve stavu zpracová-
ní, o jejich zpřístupnění čtenářům budeme informovat ihned po 
dokončení katalogizace.
 Panu Vedlichovi patří za jeho velkorysý dar obrovský dík nejen 
městské knihovny, ale také města Opočna. Na znamení našeho 
vděku jsme panu Vedlichovi předali symbolický dar a děkovnou 
listinu podepsanou panem starostou.
 Pokud budete chtít pana Vedlicha poznat osobně, budete 
mít možnost 16. září tohoto roku na přednášce o jeho cestách 
po Kambodži, která se bude konat u nás v knihovně. (ms)

N O V Ý  Č A S O P I S  V  N A Š E M  F O N D U

Pro rodiče, prarodiče, učitele a všechny čtenáře, které zajímá 
dění ve školách (a nejen v nich), jsme náš fond obohatili ča-
sopisem Rodina a škola vydávaného nakladatelstvím Portál. 
Časopis vychází každý měsíc, k dispozici bude na dospělém 
oddělení. Vypůjčit si ho můžete domů na standardní dobu 
dvou týdnů.

Co v časopise najdete, napoví naklada-
telská anotace: „Co je v dnešní době důle-
žitější než vzdělání? Moderní časopis ur-
čený všem rodičům dětí školou povinných 
a jejich učitelům přináší aktuální infor-
mace ze světa školství, rady, tipy a zkuše-
nosti. Na svých stránkách vyvolává disku-
zi s odborníky i s veřejností na polemická 
témata. V každém čísle najdete rozhovor 
se zajímavými lidmi, kteří mají ke školství 

skutečně co říci. Rodina a škola pomáhá najít správnou volbu pro 
vzdělání další generace.“ Já jen dodám, že v letošním roce se časo-
pis zaměřuje na téma dětského čtenářství. (ms)

z  o p o č e n s k ý c h  š k o l  —

Š K O L A  S L A V Í  1 5 0  L E T

15. června 1864 byl položen a posvěcen základní kámen k nové 
školní budově čp. 4 na Trčkově náměstí (u kostela). Letos tomu 
bude již 150 let. Škola ve spolupráci s letopiseckou komisí při-
pravila pro žáky i veřejnost zajímavé akce, které nám připome-
nou počátek školství v našem městě a ukáží i současnou školu. 

Program oslav:
červen – výstava historie škol v Opočně v KND

 3. 6. od 18 hodin v KND – Akademie školy – vystoupení 
žáků školy pro veřejnost (v dopoledních hodinách pro žáky ško-
ly). Vstupné dobrovolné.
 12. 6. – 13. 6. – naučné vycházky pro žáky 1. stupně „Po sto-
pách škol na Trčkově náměstí“ s paní Danou Markovou
 17. 6. od 18 hodin v KND – Opočenské proměny. Mimořád-
ný díl promítání letopisecké komise, tentokrát věnovaný histo-
rii škol v Opočně.   dm

B E Z P E Č N O U  C E S T O U  –  P R O J E K T 
P R E V E N C E  R I Z I K  P R O  Ž Á K Y 
Z Á K L A D N Í  Š K O L Y  O P O Č N O

Základní škola Opočno se již několik let systematicky věnuje 
prevenci rizikového chování žáků. Také v letošním školním roce 
se uskutečnila řada akcí, ve kterých bychom chtěli v příštích 
letech pokračovat. V průběhu školního roku se žáci 2. stup-
ně mimo jiné zúčastnili besed s pracovníky sdružení od5k10 
z Rychnova nad Kněžnou. Témata besed byla zvolena pro jed-
notlivé ročníky odlišně: prevence šikany a dospívání – 6. roč-
ník, alkohol, kouření a partnerské vztahy – 7. ročník, drogy, 
antikoncepce a pohlavně přenosné choroby – 8. ročník, sekty 
a křesťanství, extremismus, rasismus a antisemitismus – 9. roč-
ník. Besedy hradilo Sdružení rodičů a přátel ZŠ Opočno. 
Pro příští školní rok získala naše škola fi nanční prostředky 
z krajských dotačních programů ve výši 16.000 Kč a od zřizo-
vatele školy ve výši 18.360 Kč na realizaci projektu „Bezpečnou 
cestou pro žáky ZŠ Opočno“. 
 Náplní projektu je mapování fyzického i sociálního okolí 
žáků školy s ohledem na hrozbu, vznik a trvání rizik vyplývají-
cích ze sociálně rizikového chování a jednání. Žáci budou aktiv-
ně vedeni a podporováni v tom, aby vytipovali a popsali riziková 

inzerce

Koupím poštovní známky, pohledy, obálky, staré bankovky, tuze-
xové bony, losy, staré akcie, jízdenky ČSD, jízdní řády, celé sbír-
ky – větší množství – pozůstalost po sběrateli. Platím v hotovosti 
nejvyšší možné ceny. Info na tel. 724 22 92 92
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místa, se kterými se setkávají ve škole, v jejím bezprostředním 
okolí a také ve virtuálním prostoru. Pod vedením učitelů budou 
vedeni k tomu, aby témata rozpracovávali a přemýšleli, kam 
může rizikové chování vést ve svých důsledcích a jak v případě 
vzniku, rozvoje a trvání rizikového chování jednat tak, aby došlo 
k zastavení, omezení nebo zmírnění jeho následků. Tato druhá 
část bude zpracována do podoby mapy rizikových situací, které 
budou mít podobu plakátů nebo kartiček, které budou žákům 
přístupné a dosažitelné. K práci na této části budou využity pro-
jekční techniky a bude se jednat o příběhy konkrétních, avšak 
imaginárních dětí ve školním věku.
 Třetím krokem bude vytvoření mapy pomoci, která bude za-
hrnovat důvěryhodné osoby a instituce. Seznamy vytvoří žáci 
s významným přispěním pedagogů, kteří doplní ty instituce 
a organizace, na které si žáci nevzpomněli, a zároveň vysvětlí 
jejich konkrétní možnosti a způsoby pomoci.
 Všechny tři typy map budou ke zhlédnutí ve společných pro-
storách školy a ve třídách, aby byly pro žáky snadno dosažitelné 
a použitelné.
 Do projektu je zahrnuta i část věnovaná internetu a sociálním 
sítím, které představují zásadní komunikační a interakční pro-
stor pro žáky základní školy a ve velké míře usnadňují setkávání 
se sociálně rizikovými jevy, na druhou stranu však i s možnost-
mi jejich řešení – internetové poradny, chat linky důvěry atp.
 Jako doplňková motivační část projektu bude realizována vý-
tvarná soutěž pro žáky zaměřená na grafi cké ztvárnění jednot-
livých map.
 Jako druhá doplňková aktivita budou realizovány tři exkur-
ze do vybraných organizací, které mohou působit jako pomoc 
a podpora v rizikových situacích. Mgr. Jana Hrnčířová, 
 Mgr. Marta Hájková – metodik prevence

n o v i n k y  z e  z á m k u  —

„ C O  B U D E  S  T Í M 
L E T O H R Á D K E M ? “

„V tom (lusthauzu) jsou světnice dvě. Laboratorium pro distilování 
vod jedno. Při témž lusthauzu jest zahrada kořenná štípím rozlič-
ným vysazená a zdí vohrazená.“ Tolik o místním lusthausu, tedy 
(po našem) letohrádku inventář zámku opočenského z roku 1635.
 Letohrádek nechal za tehdejšími městskými hradbami po-
stavit kolem roku 1602 poslední český pán na Opočně, Jan Ru-
dolf Trčka z Lípy. Ve stylu pozdní severské renesance, po vzoru 
císařského letohrádku v pražské Bubenči. Před letohrádkem 
bylo záhy zahájeno budování okrasné a ovocné zahrady, v bez-
prostřední blízkosti též pěstění bylin. V 18. století byla budova 
adaptována na sídlo polesného, ve století následujícím dostala 
částečně empírový kabát. Současník si dobře pamatuje její po-
slední využití coby výstavní síně v druhém a obřadní síně v prv-
ním nadzemním podlaží. Doplním rok zahájení svateb – 1972.
 „Co bude s tím letohrádkem?“ zatahala mě nedávno na „Trčá-
ku“ za rukáv kamarádka Jana. A nebyla s touto otázkou pravda 
první. Rehabilitace a návrat užité společenské funkce historických 
prostor letohrádku v Opočně. Tak zní ofi ciální název projektu na 

„návrat stavby do života“, kompletní stavební úpravy, takříkajíc 
od přízemí po půdu, samozřejmě nevyjímaje. (Pro milovníka čí-
sel – s rozpočtovými náklady 18 mil. Kč). Koncepci a zadání při-

pravili kastelán zámku Josef Jirák s pracovníky Národního pa-
mátkového ústavu, projekt vypracoval Ateliér Dvořák architekti.
 Akci již posvětil Městský úřad v Opočně stavebním povole-
ním, Ministerstvo kultury ČR ale prozatím pozastavilo čerpání 
fi nančních prostředků na investiční akce (z důvodu znovuob-
novení restitučního sporu). Přesto (Jano a ostatní) do projektu 
nahlédněme. Úvodem do technické zprávy: „Přízemí bude nově 
využito jako kavárna (cukrárna) se souvisejícím zázemím, vstup-
ní prostory mohou být doplněny nástěnnou tematickou expozicí.“ 
Ano, kavárna se bude nacházet v sále bývalé obřadní síně. Vyba-
vena bude zejména solitérním nápojovým barem s potřebným 
gastro vybavením (chlazenou transparentní vitrínou aj.). Hosté 
budou obsluhováni nejen v interiéru, ale i před budovou a na 
terase za ní – tzv. vanilkové zahrádce. (Vanilka, jejíž pěstování 
zde zavedl zmíněný Jan Rudolf, se do letohrádku jako milý tra-
diční detail mimochodem vrátí.) Doplněno bude logicky zázemí 
pro personál v přilehlé místnosti. Nová podoba a rozšíření čeká 
sociální zařízení pro návštěvníky v přístavbě mezi letohrádkem 
a míčovnou.
 „Náplní hlavního sálu v patře, po obvodě lemovaného arká-
dovou chodbou, je hlavní expozice popisující kratochvilný život 
šlechty na zámku.“ (Další citace z projektu.) Expozice v bývalé 
výstavní síni bude dělena na dvě části. První z nich, výstavní, 
zabydlí zejména mobiliář ze sbírek zámku. Správa objektu na 
letohrádek myslela již v předchozích letech při výběru exponátů 
pro restaurování. V horní síni by měla být vystavena například 
zajímavá početná série maleb zachycující drezéry a koně při 
nácviku fi gur tzv. španělské jezdecké školy. Historický inventář 
doplní v druhé části instalace repliky hudebních nástrojů, lovec-
kých pomůcek, zbraní apod. Prohlídku okomentuje průvodce, 
návštěvníci se ale budou na jejím průběhu sami aktivně podílet. 
Poměří například své síly v historických stolních hrách a leccos 
z vybavení si přímo osahají a vyzkoušejí. (Pokud se právě někdo 
zaradoval – ve starém inventáři zmíněná výroba lihovin se do le-
tohrádku nevrátí.)
 Projekt počítá i s úpravou části tzv. spojovací chodby pro zpří-
stupnění. Tato chodba umožňovala panstvu přesun suchou no-
hou ze zámku na oratoř kostela Nejsvětější Trojice a dále do leto-
hrádku. Návštěvníci uvidí alespoň její poslední úsek, přístupný 
ze schodiště věže.
 Toť hlavní body projektu. Kdo se chce těšit se mnou, samo-
zřejmě může. Milan Junek, správa Státního zámku Opočno

Detail z reliéfu požáru kláštera s vedutou města zachycuje opo-
čenský letohrádek ještě s otevřenými arkádami v patře. Socha 
sv. Floriána na Trčkově náměstí, 1734.  Foto: autor



o b r a z o v é  k a l e n d á r i u m  —

V kalendáriu si všímáme let končících čtyřkou a přinášíme 
zajímavé snímky, které se vztahují k danému měsíci. Minu-
le jsme se podívali na soud, který v Opočně skončil v květnu 
1944. Další podobně důležitou květnovou událost jsem v kro-
nice neobjevila, proto jsem sáhla po jednom velmi zajímavém 
obrázku, o kterém můžeme říci, že má letos 130. narozeniny. 
Vznikl v roce 1884 a jeho autorem je lidový umělec Alois Beer 
(1833 Dobruška – 1897).
 Alois Beer se vyučil soustružníkem a při svém tovaryšském 
vandrování se dostal i do Vídně a Lublaně, kde navštěvoval 
malířské kurzy. Vrátil se do rodného města a zřídil si zde živ-
nost. Kresbou a slovem zachytil nejen své cesty, ale i život 
Dobrušky a okolí ve druhé polovině 19. století. Beerovo dílo, 
které má mimořádnou dokumentační hodnotu pro historii 
a etnografi i regionu, je uloženo v archivu dobrušského muzea.
 (zdroj: vybráno z údajů dobrušského muzea)
 
Alois Beer kreslil a popisoval i Opočno. Díky dobrým vzta-
hům letopisecké komise a Vlastivědného muzea v Dobrušce 
jsme získali celý soubor Aloise Beera s možností publikování. 
A tak se můžeme podívat na Kupkovo náměstí (tehdy ještě 
Velké náměstí) z roku 1884, dokonce jej i srovnat s kresbou 
datovanou 1848–59. 

 Ti, kdo pravidelně chodí na naše promítání, už jsou při po-
hledu na tento obrázek jako doma. 
 Dům čp. 129 (dnes prodejna drogerie vlevo od radnice) se 
na horním obrázku už podobá dnešnímu domu, dole je do-
mek podstatně jiný. Na obou obrázcích měl stejného majitele, 
řezníka a hostinského Františka Wenigra. Na místě dnešní 
radnice jsou na obou obrázcích vidět masné krámy a vedle 
nich domek s třemi podloubími. Říkalo se mu strážnice, ma-
jitelem bylo město, které jej pronajímalo. Vpravo od strážnice 
je domek čp. 71 (dnes již zbouraný, je v místech dnešní trafi -
ky). Tam bývala knížecí kovárna, v roce 1884 však dům slou-
žil už pouze k bydlení (později zde byly krámky – např. pan 
Čech nebo pan Louda). 
 Snad vás dnešní kalendárium, i když snímek není květnový, 
nezklamalo. V červnových Opočenských novinách se podívá-
me do školy – 15. 6. 1864 byl položen a vysvěcen základní ká-
men školní budovy čp. 4. Za letopiseckou komisi dm

  p o z n á v a c í  s o u t ě ž  —

Ani tentokrát jsme si na nedostatek správných odpovědí nemohli stěžo-
vat. Hádankou byla vyhlídka v parku. Soutěžící měli k dispozici pouze 
část obrázku, dnes jej přinášíme celý. 

 Kresba nám prozrazuje, že znamenité skleníky (včetně vyhlídky) byly 
upraveny roku 1820. Materiály uložené na stavebním oddělení MěÚ 
říkají, že byly postaveny v duchu empíru a celá akce související s jejich 
zbouráním byla v rozporu se stanoviskem památkářů.
 Skleníky byly zbourány v letech 1968 až 1969, na jejich místě začala 
vznikat prodejna potravin. Ta byla zkolaudována a předána k užívání k 1. 
lednu 1972.
 Proč jsme se k minulému obrázku vrátili? Kvůli velmi zajímavé infor-
maci, kterou ne každý ví. Na střeše skleníků je vidět ochoz. Tento ochoz 
byl vlastně jednou krásnou vyhlídkou, která byla po celé délce skleníků. 
Letopisecká komise má v archivu fotografi i focenou z náměstí, kde jsou 
na těchto ochozech vidět postavy. Bohužel fotografi e je nekvalitní, takže 
v novinách byste nic moc neviděli. Ale všichni, kdo byli na posledním 
promítání letopisecké komise, mohou dosvědčit, že při prezentaci této 
fotky na promítací plochu byly postavy viditelné.

Proč se skleníky bouraly? 
Tato otázka padla při zmíněném promítání. Odpověď jsem neznala, teď 
už ji znám. Po akci za mnou přišla jedna pamětnice a sdělila mi, že byly 
ve velmi špatném stavu a pravděpodobně nebyly fi nance na záchranu. 

„Inu,“ povzdechly jsme si svorně, „doba byla taková.“ Musíme jen doufat, 
že dnešní doba bude k pa-
mátkám vstřícnější a vy-
hlídku, která volá o pomoc, 
nečeká osud skleníků.
 Pro publikaci na IC 
si tentokrát může zajít 
Tomáš Rada, my mu gra-
tulujeme a jsme moc rádi, 
že se do soutěže zapojuje 
i mládež! Dnešní otázka je 
trochu obtížnější. Co dnes 
stojí na místě domu, jehož 
snímek je na obrázku? Vý-
herce této hádanky obdrží 
vstupenku na zahajovací 

koncert cyklu Opočno hudební, který se koná 13. června v zámecké ob-
razárně.
 Na vaše odpovědi se těšíme do příští uzávěrky. Můžete je posílat emai-
lem na adresu info@zusopocno.cz nebo smskou na číslo 739 145 521.  
 Za letopiseckou komisi dm
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 zdroj: 3x archiv letopisecké komise

sledujeme média – informujeme – ptáme se – diskutujeme

přidejte se k nám facebook.com/kulturavopocne
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 Za lepiseckou komisi dmr o z h o v o r  —

„ O B Č A S  J E  T O  T R O C H U  A D R E N A L I N , 
A L E  Z A T Í M  T O  V Ž D Y  D O P A D L O  D O B Ř E “ 

Opočenský zámek se promění v zámek Nottingham a Sher-
woodský les. Již 1. června se zde přeneseme do středověku, 
doby anglického krále Richarda Lví Srdce. Robin Hood se 
svými zbojníky bude přepadat šlechtice a zamiluje se do krá-
lovy schovanky Mariany. Napínavý příběh ztvárnili žáci ZUŠ 
Opočno a svým vystoupením sklízejí velký úspěch. Značný 
podíl na celé práci má učitelka ze ZUŠ, paní Flígrová, která 
nám vyprávěla o přípravě muzikálu a nadšení, se kterým žáci 
hrají. Muzikál Robin Hood se odehraje 1. června v 18 hodin 
na nádvoří zámku Opočno. Vstupné je dobrovolné.

Kde se vzala myšlenka nastudovat tento příběh a kdo ce-
lou akci organizoval?
Před dvěma lety přišla běžná nabídka do ZUŠ včetně nahráv-
ky ukázek. Líbila se mi hudba a hlavně veršované texty. Po 
poradě s paní ředitelkou jsme muzikál objednaly. Dodaný 
materiál obsahoval scénář, režijní knížku, CD s hudebními 
podklady, CD s nahranými písněmi a DVD natočené auto-
rem. 
 Původní autorovo nastudování se mi však moc nelíbilo 
(kulisy byly malované na plátně, sbor stojící v pozadí, málo 
akce, málo barev na jevišti), proto jsem se rozhodla zpracovat 
režii podle sebe. Používat kulisy, dobré osvětlení a především 
všechny děti musí hrát. Přiznám se, že jsem vycházela ze 
zkušeností, které jsem získala při hraní ochotnického divadla 
s panem Václavem Čápem. 
 Hlavním organizátorem, dalo by se říci, jsem já, a také re-
žisérem, kulisákem, osvětlovačem, maskérkou, garderobiér-
kou a největším fanouškem, ovšem bez velké pomoci ostat-
ních bych vlastně neměla co organizovat.
 
Příběh Robina Hooda, muže, který bohatým bral a chu-
dým dával, zná asi každý. Je vaše zpracování v něčem jiné, 
či se držíte tradičního pojetí?
Jde o tradiční pojetí, jenom velmi urychlené a zkrácené. Pod-
stata ovšem zůstává zachována – ušlechtilý zbojník Robin 
Hood získá krásnou Marianu a krutý lord Gisbern ostrouhá 
mrkvičku. 
 Netradiční je snad jenom to, že vojáci jsou o dvě hlavy men-
ší než Robin, ale vždy sklidí největší aplaus.

V muzikálu působí žáci ze ZUŠ Opočno. Jaké obory se na 
něm podílely?
Vlastně všechny – hudební obor zastupují téměř všichni žáci 
pěveckého oddělení, podílí se také taneční obor (víly a dvorní 
tanečnice, šaškové)pod vedením paní ředitelky Vilmy Urešo-
vé a paní učitelky Věry Juráškové, literárně-dramatický obor 
(vojáci a zbrojnoši) pod vedením paní učitelky Jany Rejzkové 
a v neposlední řadě i obor výtvarný, kde žáci s paní učitelkou 
Kamilou Panenkovou vytvořili různé rekvizity, krásný malo-
vaný sud na pívečko a třípatrový dort.
 A pak je tu pan Miloš Flígr a Petr Fábera, bez nichž by to 
nešlo. Starají se ozvučení a hladký chod celého muzikálu. 
Občas je to trochu adrenalin, ale zatím to vždy dopadlo dobře. 
S osvětlením mi zpočátku pomáhal pan Vladimír Macek, ale 
teď už svítím sama (někdy to je trochu diskotéka).

Kolik herců a zpěváků na pódiu vystupuje?
Během představení se na pódiu vystřídá s tanečnicemi cel-
kem asi 35 dětí, ale najednou se sejdou jenom na konci celého 
představení.

Jak dlouho vám trvalo nastudování muzikálu?
V září 2012 jsme začali v hodinách studovat písně a texty, v dub-
nu 2013 jsme přešli na jeviště v Kodymově národním domě 
a v červnu 2013 byla na tom samém místě premiéra. Takže Král 
zbojníků se narodil za devět měsíců, jako správné miminko.

Jak se vám s žáky spolupracovalo a jaké měli vztahy mezi 
sebou? 
Naprosto skvěle! Všichni byli velice pozorní, soustředění 
a zapálení do hraní. Pouze vysoká nemocnost a vytíženost 
některých herců nás trochu brzdily. Tak se někdy stávalo, že 
děti různě na zkouškách zaskakovaly jeden za druhého, a ně-
kdy jsem se zapojila i já (z toho měly děti samozřejmě největší 
legraci – nedivím se, Robin v mém podání opravdu nebyl to 
pravé ořechové).
 Mám velkou radost, že i mezi sebou si všichni vybudovali 
pěkné vztahy, alespoň se mi to tak jeví. Starší automaticky 
pomáhají mladším, mladší (světe, div se!) poslouchají starší 
a všichni pomáhají a poslouchají mě. Jsou báječní a poslušní.

Potýkali jste se s nějakými problémy? 
Při každém divadle se něco zamotá, ale důležité je vše rozmo-
tat. Král zbojníků je složitější už jenom díky tomu, že použí-
váme mikrofonní porty, a s tím je vždycky nějaká potíž. Díky 
ochotným lidem z Opočna a Dobrušky, kteří nám porty půj-
čují, máme jeden velký problém zvládnutý. Moc za to děkuje-
me a velice si takové podpory vážíme. 
 Další problém jsou kulisy. A opět stejní dobří lidé z kultur-
ních zařízení a ochotnických divadel obou měst, kteří trpělivě 
stěhují kulisy sem a tam. Všem jim patří velké poděkování.

Muzikál jste již předvedli v Opočně, Dobrušce a nedávno 
také v Třebechovicích. Jaké jste měli ohlasy?
Ve všech městech byly ohlasy více než dobré (diváci tleskali 
vestoje). V Třebechovicích bylo poměrně málo lidí, ale hned 
po představení se ptali, kde a kdy to budeme dávat příště, že 
by rádi přijeli s přáteli a jejich dětmi.
 Pro mě osobně je největší pochvalou, když je na školním 
představení v hledišti klid a některé děti nestačí údivem ani 
zavřít pusu. To je známka, že jsme zaujali. A takový Král 
Zbojníků je.  (red)

Představení vás překvapí i po stránce kostýmů a jevištní výpravy. 
 Foto: archiv ZUŠ
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j a k  t o  v i d í  H e l g a   —

K D Y Ž  S E  C H C E ,  V Š E C H N O  J D E !

Je sobota 26. května 2014 půl osmé ráno. Kráčím do švam-
berského kopce, kochám se kvetoucími tulipány v zahrád-
kách, sem tam štěkne pes, ptáci zpívají jak na pěvecké soutěži. 
Trochu funím, sportovní výkony nejsou zrovna moje parketa. 
Dojdu na rozcestí polňačky a se zalíbením vdechuji vůni pro-
bouzejícího se rána. Z dálky slyším vrčení přijíždějící techniky. 
Chlapi přiváží nářadí, kolečka, zeminu a nakonec i to občers-
tvení. To všechno v čase, kdy v sobotu normální lidé ještě spí. 
I ti, co se na tuhle akci chystají. Káva od tajemnice servírovaná 
v orosené trávě chutná báječně. Nákladní auto přiváží dřevěné 
kůly. Rozvést, nachystat, zkontrolovat. 

 Blíží se devátá hodina, začínají přicházet první nadšenci. 
V devět už to vypadá vážně, Švamberkem se blíží skupinky 
s jasným cílem. Někdo nese pekáč buchet, někdo misku s na-
krájenými jablíčky. Prvotní nesmělá instruktáž slečny Tiché, 
jak to dělat správně, a jde se na to. Sto pořádných kamenitých 
děr, sto ustrašených stromků. Odhodlání ve tvářích místních 
je úplně strhující. Držím kůl, Vašek mu dává palicí co proto. 
Někde jde do země hladce, někde ho opukový kámen drží ur-
putně nad terénem. Smích dětí, maličká plastová kolečka na-
plněná jednou lopatou hlíny, pidimotyčka v dětských dlaních 
a nad tím vším odhodlaná síla dospělých. Úsměvy, půjčování 
chybějícího nářadí, přátelské ustřižení provázku. Je to až neu-
věřitelné, že se sešlo tolik lidí. Rodin, párů, jednotlivců. Dětič-
ky dotváří budovatelskou atmosféru. Slunce docela pálí. To, že 
mi udělá z nosu jahodu, zjistím až večer. 
 Stromky obsazují jednu volnou jámu za druhou a už se to 
rýsuje. Alej hrušní a alej švestek. Ještě včera skepticky proro-
kovaný déšť skrápí zem všude jinde, ale Opočnu dává šanci 
užít si sobotní dopoledne v potu tváře. Jmenovky na hotovém 
díle dávají vědět, že tuhle hrušeň bravurně zasadila rodina 
Menclova, tahle švestka má kořeny v zemi díky manželům Vej-
vodovým. Tisíce litrů vody zavlažují novou ovocnou alej. Lidé 
se loučí, chválí úspěšnou akci, nezdráhají se slíbit, že přijdou 
znovu. 
 Posbírám lopaty, projdu obě aleje, zda někde neleží zapo-
menuté kladívko nebo nůžky, aby Technické služby „nepřišly 
na buben“. Nohy mě bolí až u zadku. Ale hřeje mě pocit, že 
to dnes dopadlo dobře. Snad nám všem jednou bude dopřáno 
vyplivnout pecku ze švestky s vědomím, že kdysi ten prasklý 
puchýř v dlani stál za to… (os)

tf i n a n č í  s l o u p e k  —

S P O Ř E N Í  –  T I P Y ,  J A K  N A  N Ě

Přání, sny a cíle jsou věci, pro které žijeme. Jsou naším hnacím motorem. 
Z pohledu fi nancí jsou ovšem většinou fi nančním výdejem. Nástroje, jejichž 
prostřednictvím se chceme na jednotlivé cíle připravit, posuzujeme podle zá-
kladních kriterií: likvidita = čas, výnos a riziko. Dnes se zaměříme na časové 
hledisko. Moderní pojetí fi nancí rozděluje plnění cílů do tří základních časo-
vých období. Podle časového období potom vybíráme i nástroje – fi nanční 
produkty, které nám mají na naše cíle pomoci naspořit. 
 První období je tzv. krátkodobé – na 3 až 6 měsíců. Tady si spoříme pe-
níze pro případy drobných nenadálých událostí. Například nákup nových do-
mácích spotřebičů, oprava auta. Z hlediska života rodiny je vytvoření krátko-
dobé fi nanční rezervy nezbytné i pro případy krátkodobé nemoci, náhlé ztráty 
zaměstnání atp. Lidé, pokud tuto rezervu mají, nemusí v případě uvedených 
situací rušit a vybírat peníze z jiných spořících produktů, u kterých je důleži-
tá dlouhodobost. Nemusí také zbytečně utrácet peníze za pojištění, které si 
v pohodě pokryjí z vytvořené rezervy (např. pojištění pracovní neschopnosti, 
pobytu v nemocnici atp.).
Vhodné produkty jsou spořící účty či konzervativní podílové fondy. Méně 
vhodné je mít peníze doma v polštáři – ukusuje nám z nich infl ace, nebo na 
běžných účtech – tam nám z nich ujídají bankovní poplatky. Výnosy se pohy-
bují okolo 1,5 % p.a.
Další období je střednědobé – do 6 let. V této periodě si většinou lidé spoří na 
auto nebo cíle spojené s bydlením. Svobodní plánují nákup bytu, rodiny sní 
o domečku. Vytváří si proto rezervy, za které si svůj cíl buď přímo koupí, nebo 
se naspořené rezervy stanou výborným základem pro jednání o výhodných 
podmínkách hypotečního úvěru. Typickým produktem využívaným pro toto 
období je stavební spoření. Ovšem pozor. Výhodné podmínky se u staveb-
ního spoření v posledních letech takřka vytratily. Spoření se ze 4 let protáhlo 
na 6 let, roční státní podpora se upravila ze 4.000 Kč na 2.000 Kč. Aktuálně 
spořitelny snížily úrokové sazby na zhodnocení vložených peněz pouze na 
1,5 % p.a. (kdo má na smlouvách ještě 3 % sazbu – je král a určitě by neměl 
smlouvu jen tak předělávat). Doporučení je opustit zajeté konzervativní my-
šlení, že stavební spoření je řešením na všechno, a použít i moderní formy 
zhodnocení peněz – termínované vklady, fondy korporátních dluhopisů, 
smíšené podílové fondy. Výnosy u produktů se pohybují okolo 4 % p.a.
 Nejdelší období je tzv. dlouhodobé, tj. na cíle, které chceme splnit za 
10 let a dále. Do této skupiny cílů patří spoření pro děti na studia nebo na 
jejich start do života. Typickým cílem je spoření na aktivní život v penzi – tzn. 
nespoléhat na státní penzi, ale mít připravené vlastní zdroje pro radosti ži-
vota. Moderní fi nance učí mladé lidi odkládat si peníze i pro případ, že ne-
budou mít zájem pracovat až do 73 let! Ostatně kdo by chtěl. Označujeme 
to pojmem RENTA. Jsou to prostředky, které si lidé odkládají pravidelně 
měsíčně po dobu třeba i 30 let. Tyto prostředky jim budou v jejich např. 55 
letech generovat výnos – rentu – která jim zpříjemní život. Pomoci dětem mo-
hou rodiče, když jim toto spoření nastartují v době, kdy jsou děti malé nebo 
si ještě nevydělávají. Jakmile se děti osamostatní, přebírají toto spoření pod 
sebe a pokračují dále. Vhodnými produkty jsou – pravidelné investice do 
fondů životního cyklu, akciové podílové fondy, penzijní spoření. Výnosy 
dlouhodobých produktů jsou okolo 8–9 % p.a. (pro srovnání – typickou situ-
ací v rodinách je opakované použití stavebního spoření na „až jednou dětem 
k 18tinám“ – ovšem efektivní výnos tohoto spoření je max. 4 %). Zlaté, ději-
nami odzkoušené pravidlo říká, že by si lidé měli dávat 10 % výdělku stranou.
Doporučení na závěr. Než začnete spořit, dobře rozmyslete, do které časové 
kategorie vaše cíle a přání patří. Peníze, které si budete odkládat, mají praco-
vat efektivně a hlavně – pro vás! Volba fi nančních spořících produktů je velmi 
důležitá, protože jediné, co si nemůžete zaplatit, je čas! Šťastnou volbu přeje 
 Ing. Jaroslav Pultar
PS: Příště se zaměříme na porovnání produktů z hlediska jejich výnosu 
a s tím spojených rizik.

Zahradnická idyla. Foto: Ing. Petr Zvolánek
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  to opočenských stromech —

S T A R T U J E  N O V Ý  S E R I Á L 
O P O Č E N S K Ý C H  N O V I N

Ač se to nezdá, je město Opočno městem značně zeleným. 
A jako takové je pro občana důležitou součástí každoden-
ního života. Myslím, že bychom si měli jako občané takové 
skutečnosti vážit. Vždyť máme tolik možností k vycházkám 
v přírodě. Stačí si najít čas a vyrazit třeba do parku, Lišťo-

viny, na Švamberk nebo 
třeba kolem Broumaru, 
či na jiná zajímavá místa 
u nás v Opočně.
 Proto jsme se nyní 
rozhodli přinést vám 
informace o starých, vý-
znamných dřevinách 
rostoucích v našem ma-
lebném městě. Tak jako 
máte možnost v našem 
novinovém plátku sle-
dovat seriál o místech 
a domech se zajímavou 
historií. 
 K této myšlence nás 
přivedl pan Boško Vu-
las, který chtěl upozornit 
spoluobčany, že v našem 
městě rostou i zajímavé 
dřeviny, jako je jím zmi-
ňovaná moruše. Tomuto 
stromu bychom se chtěli 
věnovat hned v úvodu.

 Moruše je mnohaletý strom u nás opadající, ale v subtro-
pech neopadává. Pochází z Číny, odkud se dostal do celého 
světa. U nás se nejvíce objevuje na Moravě a Slovensku. Je 
známo více druhů moruše – Moruše černá (Morus nigra), 
Moruše bílá (Morus alba), Moruše červená (Morus rubra), 
Moruše fi alová. Ozdobné druhy moruší neplodí. Rozmnožu-
je se ze semen, roubováním a řízkováním. Snese i nízké tep-
loty a může narůst i do výše 20 metrů. Plod je podobný ost-
ružině a má 1,5 – 2,5 cm. Plody jsou velice sladké, lze z nich 
udělat marmeládu či vypálit rakiji. Čaj z listí snižuje hladinu 
cukru v krvi. Listy Moruše bílé jsou hlavním pokrmem pro 
Bource morušového. Dřevo je pružné, v minulosti se z něho 
vyráběly bedny, lodě, ale i hudební nástroje.

Nikdo neví, kdo strom v Opočně vysadil
 V Opočně se jedna taková nachází v Dobrušské ulici na 
zahradě manželů Vulasových. Jedná se o mohutného, vel-
mi starého jedince, který dosahuje výšky jedenácti metrů. 
Jeho koruna se rozkládá v průměru kružnice do deseti me-
trů a obvod kmene ve výšce 1,3 metru je roven úctyhodným 
třem metrům. Ač se jedná o velmi starého jedince moruše, 
urodí se na něm neuvěřitelné množství plodů „možná i více 
než dvě stě kilogramů“. Stála jsem pod tímto stromem a při-
padala jsem si neuvěřitelně malá. Když jsme se pak s panem 
Vulasem bavili o konkrétním stáří dřeviny, dozvěděla jsem 
se, že nikdo neví, kdo strom vysadil a komu dával blahodárný 
stín v parných létech. Po delším příjemném rozprávění jsme 
došli k zajímavému momentu. „Babička, která zemřela oko-

lo devadesátého roku svého života, nám vyprávěla, že strom 
byl statný již v době jejího dětství,“ řekl pan Vulas. Z této in-
formace jsme usoudili, že věk dřeviny by se mohl pohybovat 
okolo dvou set let. Tolik let je vepsáno do dřeva této stromo-
vé krásky? Můj pocit pokory to jen umocnilo. V hlavě se mi 
přehrával námi odhadnutý věk jako na zaseklé gramofonové 
desce. Tolik let tu stojí, nikdo neví, kdo ji zasadil, je jednou 
z největších u nás, stále kvete a plodí. Stále plná života, dává 
nové výhony, ze kterých již na několika místech našeho měs-
ta odrůstá nové pokolení této velikánky.  
 Renáta Tichá a Boško Vulas

inzerce

STŘECHY-BOBÁK  
České Meziříčí 13
tel: 737 674 357
www.strechy-bobak.cz
strechy.bobak@seznam.cz

Nabízíme pokrývačské a klempířské práce, montáž 
střešních oken, hydroizolace PVC folií pro ploché střechy aj.
Rozsah prací od drobných oprav po kompletní realizace.

Vypracování cenové nabídky zdarma. 

STŘECHY BOBÁK

Tady je opočenská moruše ještě bez 
listů. Chtěli jsme počkat, až obros-
te, ale čekali jsme tak dlouho, až se 
v den odesílání novin do tisku spus-
til liják a bylo po focení. Nezbývá 
vám tak, než se na olistěnou moru-
ši zajít podívat osobně.  (red)
 Foto: autorka
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k a l e n d á ř  a k c í  —

Pá 23. 5. v 18.25 
v klášterním 
kostele v Opočně

NOC KOSTELŮ
Římskokatolická farnost – děkanství 
Dobruška.

St 28. 5. v 17.00 
v Mariánském 
kostelíku

KONCERT ŽÁKŮ HUDEBNÍHO 
OBORU – ZRUŠENO!!

Čt 29. 5. v 17.00 
v Mariánském 
kostelíku

ZÁVĚREČNÝ KONCERT 
akordeonového, klávesového a dechového 
oddělení ZUŠ. Pořádá ZUŠ Opočno.

Pá 30. 5. v 19.00
v Ateliéru Renata

Vinařství VOLAŘÍK, Mikulov
Ing. Procházka provede řadou vín 2013

Pá 30. 5. ve 21.00 
na nádvoří zámku 
Opočno

EVA URBANOVÁ A FILHARMONIE 
HRADEC KRÁLOVÉ
Pořádá město Opočno.

31. 5. – 28. 9. 
ve výstavní síni 
Františka Kupky, 
I. nádvoří zámku
Opočno

KUPKA – OPOČNO – PUTEAUX
Výstava originálů Františka Kupky ze 
sbírek francouzského Puteaux. Pořádá 
město Opočno ve spolupráci s Galerií 
Zdeněk Sklenář.

So 31. 5. ve 20.00 
na nádvoří zámku 
Opočno

KAREL RODEN A JANA KRAUSOVÁ – 
DARIO FO: OTEVŘENÉ MANŽELSTVÍ
Pořádá město Opočno.

Ne 1. 6. ve 20.00 
na nádvoří zámku
Opočno

ROBIN HOOD 
Muzikál v podání ZUŠ Opočno.
Vstupné dobrovolné.

Út 3. 6. v 18.00 
v KND

AKADEMIE ZŠ OPOČNO
Pořádá ZŠ Opočno.

středa 4. 6. 
v 18.30 v KND

OPOČENSKÉ PROMĚNY
Další promítání o historii opočenských 
domů. Pořádá letopisecká komise.

6. – 7. 6. na 
Kupkově náměstí 
a Broumaru

RALLY ORLICKÉ HORY 
Pořádá ČMPR a město Opočno.

Út 10. 6. v 18.00 
v KND

POPOVÝ KONCERT
Koncert pěveckého oddělení a tanečního 
oboru ZUŠ. Pořádá ZUŠ Opočno.

11. 6. – 28. 9. 
v čp. 2 na Trčkově 
náměstí

NA VLNĚ DOBRODRUŽSTVÍ
Výstava knižních ilustrací Zdeňka 
Buriana k dílům Jacka Londona, Karla 
May či Julese Verna. 
Pořádá město Opočno ve spolupráci 
s Retro gallery s.r.o. 
Vernisáž pro veřejnost proběhne 
11. června v 18 hodin v budově bývalé-
ho soudu na Trčkově náměstí.
Všichni jste srdečně zváni!

Pá 13. 6. v 19.00 
v obrazárně zámku 
Opočno

OLENA IVANĚNKO A STUDENTI 
KONZERVATOŘE PARDUBICE
Pořádá Opočenská beseda.

Pá 13. 6. v 19.00 
v Ateliéru Renata

VINAŘSTVÍ U KAPLIČKY, ZAJEČÍ
Nová vína řady Dalibor a Fresh Wine.

Pá 13. 6. ve 20.00 
na koupališti 
Broumar

COUNTRY VEČER 
SE SKUPINOU TOMY
Podávat se budou steaky a grilované 
ryby. Více informací na 604 208 885.

O P O Č E N S K É  P R O M Ě N Y  V  Č E R V N U

Nejprve nám dovolte velké poděkování. Na minulé promítání 
letopisecké komise přišlo, i přes nepřízeň počasí, nečekané 
množství diváků. Z toho máme velikou radost, protože foto-
grafi e ležící v „šuplících počítače“ nic nepřináší. Teprve zájem 
veřejnosti dává naší práci smysl. Proto velmi děkujeme.
 Pro červnové promítání jsme slíbili domy na severní straně 
Kupkova náměstí. Slib dodržíme, i když se objevilo další velmi 
zajímavé téma. Výsledkem je, že v červnu proběhnou Opočen-
ské proměny dvakrát. První promítání bude ve středu 4. června 
od 18.30 hodin v KND a bude patřit slíbeným domům. Na dru-
hém promítání jsme se domluvili s městem a ZŠ. Bude věnová-
no výročí položení základního kamene k budově školy čp. 4 na 
Trčkově náměstí. U příležitosti tohoto výročí navštívíme všech-
na místa, kde se v Opočně vyučovalo. Např. v první polovině 18. 
století sloužil pro výuku školních dítek domek v Hradební ulici. 
Který? I to se dozvíte během promítání o historii opočenských 
škol, které proběhne v úterý 17. června od 18 hodin v KND. 
 Těšíme se nejen na to, co nám o sobě prozradí domy, jejichž 
historii pro vás už teď začínáme „mapovat“, ale především na 
setkání s vámi, díky nimž není naše práce zbytečná. 
 Za letopiseckou komisi dm

PROGRAM ZUŠ V NEJBLIŽŠÍCH DNECH

Změna je život, pokud tedy měníme, žijeme. Změny přichá-
zejí rychle a nečekaně, díky Opočenským novinám je může-
me dávat pružně na vědomí. 
 Bohužel musíme oznámit, že koncert žáků hudebního 
oboru plánovaný na středu 28. května (avizovaný v minulých 
Opočenských novinách) odpadá. Ostatní akce zůstávají dle 
plánu. Zveme vás tedy na Závěrečný koncert akordeonového, 
klávesového a dechového oddělní, který se koná ve čtvrtek 29. 
května od 17 hodin v Mariánském kostelíku. 
 Další akcí je Popový koncert, kde se představí především 
žáci pěveckého oddělení ZUŠ. Díky jim se v úterý 10. červ-
na od 18 hodin KND rozezní melodiemi českých i světových 
autorů, uslyšíte populární hudbu i písně z muzikálů. Na své 
si přijde nejen sluch, ale i zrak. Barevnost, u mnohých písní 
kostýmy či taneční choreografi e, to vše už k těmto koncertům 
neodmyslitelně patří. Na obě akce jste srdečně zváni, vstupné 
je jako vždy dobrovolné. Program na další červnové dny při-
neseme v příštích Opočenkách. ZUŠ Opočno 

inzerce
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 z  k u l t u r y   —

Č A R O D Ě J N I C E  S E  S L É T L Y 
N A  K U P K O V O  N Á M Ě S T Í

Letošní čarodějnice byly opět velice pestré. Program pro vás v 
Lišťovině připravili skauti a zahájení bylo ve znamení dvou ve-
litelek čarodějnic, paní Černé a paní Stojanové, které připra-
vily program na Kupkově náměstí. Svolávaly malé čarodějky 
a čaroděje, zatančily si s nimi a dokonce se jim podařilo obléci 
i tu nejošklivější čarodějnici, která byla z papíru.

 Hezké vystoupení pro diváky připravila děvčata ze základní 
školy pod vedením paní učitelky Švandové. Děti se podařilo 
rozesmát a celé natěšené je naše Opočenka odvedla do Lišťovi-
ny, kde si je převzala další krásná čarodějnice Zlata Vacátková 
a pan Březovský. Byla vyhlášena i nejkrásnější čarodějnička, 
kterou děti vyráběly během měsíce a vystaveny byly v IC. Děti 
se měly možnost vyřádit na stanovištích, která skauti přichys-
tali, a nebylo jich málo. Bonbony a lízátka – to byla ta největší 
odměna. Nezapomněli jsme ani na kolotoč od paní Moniky 
Růžičkové a ohňostroj od pana Krba. Občerstvení bylo skvělé, 
muziku zajišťoval pan Mazák a technické služby připravily vše 
k naší spokojenosti. Děti opékaly špekáčky, dívaly se, jak hoří 
krásná velká fatra, a nebojím se říci, že vše bylo dokonalé. 
 Všem, kteří se podíleli na tom, že šlo o opravdu krásný večer, 
plný her a pohody, bych chtěla poděkovat. Jsem opravdu ráda, 
že se na těchto akcích pro děti podílí velká skupina lidí, kteří 
jsou pro tuto práci, pokud se to tak dá nazvat, nadšeni. A věřte 
mi, není jich málo. Mám z toho radost.  Šárka Škrabalová

Č A R O D Ě J N I C K Ý  R E J  V  Č Á N C E

První letošní akci v rekonstruované hasičské zbrojnici máme za sebou a já 
za sebe mohu vyjádřit pouze jedno: spokojenost. Volební místnost, nebo-li 
klubovnu, jsme začali opravovat už v loňském roce, ale kvůli počasí a nedo-
statku času jsme to bohužel dodělávali ve velkém shonu až na poslední chví-
li. To určitě znáte i vy – odkládáme mnoho důležitých věcí a potom najednou 
zjistíme, že už není čas. Takže od soboty do úterka před svátkem čarodějnic 
byl pro nás velice náročný čas, jelikož se v pondělí teprve dodělala nová 
podlaha a vše se muselo komplet umýt, uklidit a nastěhovat zpět. Musím 
však říci, že nynější podoba klubovny je exkluzivní, alespoň z našeho pohle-
du, protože my si pamatujeme velice jasně, jak to vypadalo dříve. Konečně 
nám ve zbrojnici teče teplá voda, máme tam dřez na umytí nádobí a celko-
vě je místnost mnohem útulnější a prostornější. Volební komise, která zde 
zasedne 23. května, bude určitě příjemně překvapena a snad i naši práci 
ocení. Pálení čarodějnic k nám přilákalo hlavně děti, ale musím uznat, že 

i mnoho dospělých. Opět se zde sešlo několik krásně nastrojených čaroděj-
nic a nejhezčí z nich byly odměněny drobnými cenami. Ale ještě předtím si 
děti zasoutěžily, někdy se zapojili i rodiče a strávili jsme zde všichni pospolu 
krásné odpoledne. V podvečer se na nás přijela podívat Ježibaba Jaga, aby 
zkontrolovala stav hodných a zlobivých dětí u nás na vsi. Ale protože všech-
ny děti od ní dostaly nějakou sladkost, tak předpokládám, že u nás zlobivé 
děti nemáme… Ježibaba se mezi námi zdržela, než pořádně vzplál oheň, po-
tom už na lidech i dětech byla znát únava a mnoho z nás využilo tepla ohně. 
Protože počasí bylo aprílové a ohýnek nás krásně hřál. 
 Vím, že někteří poděkování nečekají a pomoc berou jako samozřejmost, 
přesto mi slušnost velí poděkovat. Proto díky všem aktivním členům SDH 
Čánka, Cukrářství Renča i Jiřímu Dolejšímu.  Vošlajerová Kateřina

p ř i š l o  d o  r e d a k c e  —

MISE KLATOVY SPLNĚNA

Poslední dubnový víkend se vydalo trio mažoretek z Colloreda – 
Anna Ludvíková, Klára Peřinová a Kateřina Vašatová na cestu do 
Klatov, kde je čekal boj o medaile na Mistrovství Čech v kategorii 
klasická mažoretka. První den probíhaly soutěže v sólu, kde nás 
v kategorii junior mladší reprezentovaly Anička a Klárka, Anič-
ka se svým výkonem probojovala do semifi nále a postoupila na 

Mistrovství ČR do Ronova nad 
Doubravou. Ve večerních ho-
dinách soutěžila i Katka, bohu-
žel se stejně jako Klára do bojů 
o medaile nedostala. Druhý den 
probíhaly soutěže duí, opět v ka-
tegorii junior mladší duo Klára 
Peřinová a Anna Ludvíková hned 
dopoledne po svém výkonu po-
stoupily z 19 párů do fi nále mezi 
nejlepších 7 dvojic. Odpoledne 
bylo fi nále, holky nechaly trému 
v zákulisí a předvedly skvělý vý-

kon, který jim zajistil postup na Mistrovství ČR do Ronova, ale 
hlavně si na krku odnesly vytouženou medaili – a to bronzovou. 
Holky, skvěle reprezentujete naše malé město, takže nezbývá do-
dat než: Aničko a Klárko hodně štěstí na Republice!  (vj)

J E Š T Ě  J E D N O U  K  O D P A D Ů M

V minulém vydání Opočenských novin jsme zveřejnili dopis paní 
Vondruškové, v němž popisovala neochotu, se kterou se nedáv-
no setkala. Pracovník společnosti Marius Pederson jí nepomohl, 
i když ho poprosila. Po zveřejnění tohoto dopisu se nám jmenova-
ná společnost ozvala a vše nám objasnila.
 Každé jaro se po Opočně umisťují kontejnery pro nadměrný 
odpad, které hlídá zaměstnanec společnosti Marius Pederson 
a dává pozor, aby tam lidé nedávali odpady, které tam nepatří. 
Jeho úkolem je tedy pouze dohlížet na dodržování tohoto pravidla. 

„Je ale naší lidskou povinností pomáhat lidem, kteří to potřebují, 
nebo o pomoc požádají,“ potvrzuje oprávněnost stížnosti paní 
Vondruškové zástupce společnosti MP. To, že pracovník této spo-
lečnosti paní nepomohl, je jeho osobní selhání. Zaměstnanec MP, 
který měl v dané době u kontejneru službu, by měl ne z pracovní 
povinnosti, ale především osobní pomoci ženě, která ho o to po-
žádá. Nesmíme tedy za selhání jedné osoby hned vinit celou spo-
lečnost, pracují zde lidé, kteří svoji práci vykonávají spolehlivě 
a pečlivě a po celou dobu neměli žádné stížnosti. (red)

Po zahájení na Kupkově náměstí se prvůvod vydal do Lišťoviny.
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O B O R A  J E  K R Á S N Á 
V  K A Ž D É M  O B D O B Í

Ráno trochu poprchávalo, ale ani toto nás neodradilo využít 
možnosti pana Vondřejce a pomoci mu v oboře se stahováním 
dřeva do lesa. Moc mu za tuto nabídku děkujeme. 

 Obora je krásná, i když se musíte pohybovat jen po vyznače-
né trase. Ale když jsme měli tu možnost dostat se do části obo-
ry, kam se nesmí, bylo se opravdu na co dívat. Sluníčko sem 
tam prosvitlo a krásná zelená barva stromů prosvěcovala lou-
ky, které se probouzely k životu. Bylo tam úžasné ticho. Práce 
nám hodně utíkala a docela nám bylo líto, že už musíme domů. 
Doufám, že jsme zvěř moc nevyplašili a bylo za námi vidět ales-
poň kus práce. Rádi se do obory vrátíme. Děkujeme. 

za oddíl registrovaných volejbalových žen TJ Sokol
Šárka Škrabalová

S E T K Á N Í  K R O N I K Á Ř Ů 
U Ž  K L E P E  N A  D V E Ř E

Již šesté setkání v Kounově chystá AKRON – volné sdružení 
archivářů, kronikářů a rodopisců Orlicka a Náchodska. Ter-
mín už je stanoven: 5. července od 10 hodin v hotelu Zlatý 
potok v Kounově u Dobrušky. Předpokládané ukončení akce 
je v 15 hodin, občerstvení a teplá kuchyně je zajištěna, vstup 
volný. Všichni, kdo se zajímají o historii regionu, všichni, kdo 
sestavují vlastní rodokmeny a chtějí získat cenné rady, jsou 
srdečně zváni. 
 Setkání zdaleka není pouze pro zkušené historiky, ale hlav-
ně pro ty, kteří se chtějí o minulosti našeho regionu dovědět 
něco zajímavého. První část setkání totiž tradičně patří před-
nášejícím hostům. Rovněž druhá část už má „zajetý“ průběh 

– diskuse, navazují se kontakty, zkrátka klasické setkání „po-
dobně postižených“ lidí. 
 Těžko říci, co se na stoupajícím zájmu o tuto akci pode-
pisuje více. Zda to jsou kvalitní přednášky nebo přátelská 
a spontánní atmosféra druhé části. Pravděpodobně oboje. 
Jisté je, že zájem stoupá, z důvodu omezené kapacity sálu je 
proto nutné si předem rezervovat potřebný počet míst. Při-
hlašovat se můžete do 14. června na adrese: pro.akron.oh@
seznam.cz nebo poslat SMS na telefonní číslo: 736 455 064. 
Telefonicky je možné se přihlásit na č. 739 145 521. 
 Za AKRON dm

N A  M A P Ě  U V I D Í T E ,  K T E R Ý  S T R O M 
K D O  Z A S A D I L

Když jsme se v sobotu 26. dubna vrátili z opravdu vydařené 
akce, během níž byla vysázena téměř stovka hrušní a švestek, 
uvědomili jsme si, že za nějaký čas (dost možná hodně brzy) 
může být problém najít stromky, které jsme zasadili. 

 Na Švamberk jsme se proto vrátili hned v neděli. Prošli 
jsme obě nové aleje, zmapovali výsadbu a zaznamenali texty 
na umístěných cedulkách. Plánek, který by vám mohl pomo-
ci určit stromek, který jste sami, s rodinou nebo se sousedy 
vysadili, najdete na www.opocno.cz. Vejvodovi

Dodejme, že výsadba ovocných stromů pomůže i včelám, po-
tažmo včelařům. Nedostatek ovocných stromů byl totiž jedním 
z problémů, který vyplynul z dotazníkového šetření v rámci 
přípravy Strategického plánu rozvoje města Opočna. 
 A na konec vyřizujeme ještě poděkování pana Veselky, kte-
rý děkuje všem, kdo přišli stromy sázet. (red)

U F O  N A D  O P O Č N E M

Společné foto z obory.

Úchvatná fotografi e Honzy Ježdíka s výše uvedným názvem se 
objevila na facebooku. Neodolali jsme a požadáli ho o svolení ji 
zveřejnit v Opočenských novinách. Foceno 21. 5. 2014.

Při takovém počtu účastníků se mapa jednou bude určitě hodit.
 Foto: Petr Zvolánek
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v y š l o  v  t i s k u  —

P O N I Č E N Ý  P Ř E C H O D  V  O P O Č N Ě 
H R O Z Í  Z R A N Ě N Í M

Na vybouleném a „děravém” přechodu pro chodce v cen-
tru Opočna se už zranil člověk. Chodci i vozíčkáři se tam 
bojí.

OPOČNO – Už rok a půl město žádá opravu přechodu pro 
chodce na krajské silnici, která vede přes Kupkovo náměstí 
v Opočně. Lidé si tu při přecházení musejí dávat velký pozor 
kvůli hlubokým vyježděným kolejím.
 „Jedna paní mi psala, že tam dokonce spadla a vyvrtla si 
ruku. Napsal mi i vozíčkář, že pro imobilní občany je pře-
chod nepoužitelný. Ani se nedivím, protože i pro zdravého 
člověka je zdolávání této překážky složité,” potvrdil opočen-
ský starosta Štěpán Jelínek.

Světla na přechodu už nesvítí
 „Navíc kvůli tlaku vytlačeného asfaltu už se roztrhaly i ka-
bely, takže blikátka na silnici upozorňující na přechod nefun-
gují,“ sdělil dále starosta. Město silničáře prý rok a půl na 
situaci upozorňuje, zatím marně. Také místní doufají, že se 
opravy přechodu brzy dočkají.
 „Kraj by se měl o svůj majetek starat. V dubnu jsem posí-
lal další dopis na Správu a údržbu silnic Královéhradeckého 
kraje. V odpovědi mi slíbili, že do Porcinkule bude přechod 
opravený. Přislíbili nám však opravu už loni. Na podzim prý 
neměli peníze, a opravu proto posunuli na jaro, takže jsme ji 
urgovali. Nejde o složitou opravu. Chceme, aby povrch zfré-
zovali, to by snad stačilo,” uvedl Jelínek.
 Radnice chce opravit i další přechody ve městě, respektive 
sjezdy na ně.

Chodníky v Opočně mají být bezpečnější
 Radnice stejně jako v loňském roce žádá o dotaci ze Stát-
ního fondu dopravní infrastruktury na takzvané zřízení bez-
pečné trasy pro pěší podél silnic druhé a třetí třídy. Trasa se 
týká konkrétně Nádražní ulice vedoucí z Kupkova náměstí 
na České Meziříčí.
 „Pokud dotace opět nedopadne, opravíme alespoň ty úse-
ky, které to nejvíc potřebují. Na chodníky máme v rozpočtu 
milion korun,“ vysvětlil starosta.
 V případě přidělení dotace by uskutečnění zmíněného zá-
měru bylo rozděleno do dvou etap. První etapa by zahrnova-
la opravu chodníku po levé straně od lékárny až k Jordánku. 
Měl by být kompletně předlážděn. 

Plánují se i bezbariérové vstupy
 Kromě toho město Opočno plánuje zřízení bezbariéro-
vých vstupů na přechody pro chodce.
 „I k tomuto úseku máme připomínky starších lidí, vozíč-
kářů, ale i maminek s kočárky. Proto by měly vzniknout i na-
váděcí pruhy nejenom pro slepce, ale i pro starší lidi. Vše je 
však podmíněno získáním dotace, a to není jednoduché,“ po-
steskl si opočenský starosta.
 Pokud by dotace nepřišla ani letos, město chce v Nádražní 
ulici v budoucnu alespoň snížit na vlastní náklady obrubníky 
u vstupu na přechody pro chodce. Irena Voříšková 
 (Orlický týdeník, 6. května 2014)

O KUPKOVI A KULTUŘE V OPOČNĚ

Přinášíme vám rozhovor s opočenským starostou Štěpánem Jelín-
kem, který vyšel na webu operaplus.cz. Rozhodli jsme se ho zařadit, 
protože se týká hlavně akcí festivalu Opočno Františka Kupky, je-
hož přípravy v těchto dnech vrcholí.

Poslední květnový pátek uspořádá Opočno koncert Evy Urbano-
vé a Filharmonie Hradec Králové na nádvoří opočenského zám-
ku. Můžete přiblížit projekt Opočno Františka Kupky? 
Projekt „Opočno Františka Kupky“ je zastřešující značkou pro 
kulturní dění v Opočně a okolí. Chceme spolupracovat s tvořivými 
lidmi v regionu, podporovat jejich kulturní aktivity a postupně udě-
lat z Opočna „živé kulturní srdce východních Čech“. Máme k tomu 
výborné předpoklady – klidnou polohu pod Orlickými horami, 
krásnou přírodu okolo sebe, zámek, klášter a další historicky cen-
né památky. A také jsme rodným městem malíře Františka Kupky, 
kterého zná ve světě každý, kdo se o kulturu zajímá. To jméno nám 
otevírá dveře u mecenášů, úředníků i tvůrců, kteří by rádi přijeli a 
zúčastnili se. Celkově má tedy projekt zviditelnit Opočno v globál-
ním měřítku a tím povzbudit turistický ruch.

To nemá každé město. Kde berete ty nápady? 
Ono to tak nějak přichází, když je člověk otevřený možnostem. 
Dnes jsme se už dostali do fáze, kdy se jednotliví vystavovatelé, ga-
leristé, sběratelé, někdy i hudebníci hlásí sami. Nemusíme se tak 
složitě představovat a dohadovat. Všichni vědí, že i tak malé město 
je schopno dělat kvalitní výstavy, přednášky, koncerty vážné i mo-
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derní hudby, divadelní představení, workshopy i tematické večery, 
které jsou prezentovány pod jednotnou značkou Opočno Františka 
Kupky. Město dává akcím záštitu a morální podporu, ale také dove-
de zajistit fi nanční podporu od lidí a institucí.

Byla už někdy v Opočně tak velká akce tohoto typu?
Musím se přiznat, že nevím. Myslím si, že ještě ne. Doufám ve zcela 
zaplněné nádvoří opočenského zámku.

Jak vypadá takový pořadatelský tým – kolik lidí se na tom po-
dílí?
Na to jsem hrdý asi nejvíce. Akci připravuje pár zaměstnanců z úřa-
du, kteří to dělají nad rámec své vlastní práce s paní místostarost-
kou, která má oblast kultury pod sebou, a dále mnoho dobrovolní-
ků, kteří nám pomáhají. Lidé dobře chápou, že kulturnost města, ve 
kterém žijí, je pro jejich život a život jejich dětí zásadní. 

A jak dlouho připravujete takovou akci? A pokud chcete/může-
te přiblížit, z čeho ji fi nancujete a jak těžké je příslušné zdroje 
sehnat?
Intenzivně se akce připravuje tak tři měsíce předem. Jinak výstavy 
či špičkové interprety, jako je paní Urbanová, musíte domlouvat i 
rok předem. Já už dnes nosím v hlavě, jaké budou v Opočně příští 
rok výstavy a jaké koncerty. Vše už je předjednané na osobní úrovni, 
která je v tomto nezbytná. Pak už stačí zapálit nadšením ostatní lidi 
ve městě.
 Financování je věc nejsložitější. První ročníky, kdy jsme budovali 
značku Opočno Františka Kupky, jsme dávali fi nanční prostředky 
z rozpočtu města, třeba na přestavbu výstavní síně, na pořízení vý-
stavních panelů, osvětlení, zabezpečení atd. To už máme za sebou. 
Nyní díky sponzorům a příjmům ze vstupného čekáme vyrovnaný 
rozpočet. 

Jaké další kulturní akce se v Opočně konají? 
Zmíním cyklus koncertů vážné hudby s názvem „Opočno hudební“, 
pořádaný Opočenskou besedou, ty jsou na špičkové úrovni. V červ-
nu bude otevřena výstava ilustrací z klukovských knížek od Zdeňka 
Buriana s názvem Na vlně dobrodružství. Tradiční akce už jedou 
skoro samy: letní pouť Porcinkule, mezinárodní setkání sokolníků, 
zimní Mikuláš pro děti i dospělé na náměstí. Vybudovat tradici po-
máhá. Mnohem více najdete na webových stránkách města www.
opocno.cz.
 
Město je mimo jiné známo sporem o vlastnictví zámku. Máte na 
to vyhraněný názor?
Já jako starosta města musím vycházet s jakýmkoliv vlastníkem, 
obzvláště máte-li ve svém městě něco tak nádherného, jako je opo-
čenský renesanční zámek. Nicméně všichni znají můj názor, že 
podporuji vydání zámku paní hraběnce. Spolupráce s ní je výbor-
ná a i zkušenost města z doby, kdy měla zámek vydaný, je více než 
vynikající. Ona citlivě vnímá atmosféru v regionu, rozumí kultuře 
i spoustě dalších věcem, a s takovým partnerem něco v Opočně 
podnikat je radost. Pro naši vizi Opočno Františka Kupky by to bylo 
požehnáním.

Jaká je spolupráce s památkáři a současnými správci zámku?
Spolupráce s NPÚ je na dostatečné úrovni a funguje. Bohužel, 
NPÚ je hodně svazován různými předpisy, vnitřními směrnicemi 
a to nám pak působí velké problémy. Dovedu si určitě představit 
daleko intenzivnější spolupráci. Doba je rychlá a hodně věcí se 
mění. Bylo by skvělé, kdyby i státní instutice dokázaly být pružné 
a iniciativní.

Na město s „pouhými“ 3000 obyvateli je v Opočně mnoho pamá-
tek. Mají své využití?
Mají i nemají. Asi každý starosta ve svém městě vidí, co by „mohlo 
být“. My tady společně se známým architektem Ladislavem Lábu-
sem chystáme obnovu objektu bývalého soudu, všichni tu budovu 
znají jako „čp. 2“. Je to národní kulturní památka, nechátrá, ale ani 
nežije. A že by se tam vešlo lidí a jejich snů. Podobné je to s Kapu-
cínským klášterem, který by mohl výrazně rozšířit kulturní prostor 
v Opočně. Snažíme se o jeho navrácení městu ve spolupráci s kapu-
cínským řádem. Snad vše dopadne tak, jak má. 

Co máte s historickými budovami v plánu?
V objektu bývalého soudu plánujeme městskou koncertní a obřadní 
síň, výstavní síň, historii sokolnictví, které je zapsané na seznamu 
nehmotného kulturního dědictví v Unesco, expozici výroby zbraní 
v Opočně, knihovnu s mediatekou, obnovení malého měšťanské-
ho pivovaru, nekuřáckou kavárnu. Klášter by mohl být domovem 
spousty uměleckých děl od současných českých tvůrců, která zatím 
odpočívají v jejich ateliérech. Do Opočna by se dalo jezdit nejen za 
Kupkou, ale i za živou současnou tvorbou.

Na webu města máte krásnou věc – Miřte na Jelínka. Kdo to vy-
myslel? 
Je přece důležité s lidmi neustále komunikovat, když už jste jednou 
starosta. Tak jsme tomu dali takovou odlehčenou formu, aby se lidi 
nebáli klást nepříjemné otázky. A taky aby mi svoje názory nesdělo-
vali jen večer po třetím pivu. vyšlo na webu operaplus.cz

z e  s p o r t u  —

D O M Á C Í  V O L E J B A L I S T K Y  V Y B O J O V A L Y 
N A  T U R N A J I  V  O P O Č N Ě  D R U H É  M Í S T O

Druhý ročník Jarního opočenského volejbalového turnaje 
žen se konal v sobotu 26. dubna. Díky slunečnému počasí 
týmy změřily své síly na venkovních hřištích v areálu střed-
ní školy. Turnaje se zúčastnilo pět družstev, soupeři domá-
cího týmu byli Teplice, Česká Skalice, Zájezd a Jezbiny. 
 Celý den doprovázelo slunečné počasí a vysoké teploty. 
Na turnaji panovala přátelská atmosféra. Hrálo se na dvou 
hřištích, takže týmy se s výjimkou pár přestávek mezi zá-
pasy téměř nezastavily. Občerstvení zajistil Tomáš Slezák 
s bohatou nabídkou. Kolem 14. hodiny turnaj zakončilo 
vyhlášení výsledků. Třetí místo obsadilo družstvo ze Zájez-
du, domácí tým Opočna skončil na druhém místě a pohár 
si odnesla děvčata z České Skalice. Sponzorům děkujeme 
za skvělé ceny.
 Turnaj posloužil i jako trénink před mistrovskou soutěží, 
která začíná v úterý 6. května, taktéž ve střední škole, zápa-
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sem se Spartakem Police. Přijďte hráčky podpořit na jejich 
první letošní zápas, který začíná v 17.30. V loňské sezoně 
se opočenskému týmu dařilo a celkově skončil na druhém 
místě. Hráčky i trenér doufají, že letos v soutěži opět dosáh-
nou na stupně vítězů. 

 Za oddíl ženského volejbalu Dominika Vágnerová

 —  F O T B A L O V É  Z Á P A S Y

M U Ž I  A  –  I . B  T Ř Í D A  S K  H  O  U D R Ž E N Í

 SO 10. 5. Opočno „A“ – Vamberk 1:1 (0:1)
  B: Škrabal
  Sestava: Efenberk – Lukášek, Školník M. (79. min. Skalický), 
   Petr, Škrabal – Jelen, Musil – Vondřejc (59. min. Polák), 
  Přibyl T., Trubač – Pfeifer

 Oboustraně vyrovnané a bojovné utkání se šancemi na 
obou stranách. Hosté se dostali do vedení po naší hrubé 
chybě ve sředu hřiště. Nám se podařilo vyrovnat v samém 
závěru zápasu brankou Škrabala a jen škoda, že z následu-
jícího útoku se nám nepodařilo Jelenem ve vyložené šanci 
otočit výsladek. Remíza je zasloužená. 

 NE 8. 5. Machov – Opočno „A“ 2:1 (1:0)
  B: Přibyl T. z pokutového kopu
  Sestava: Efenberk – Lukášek, Školník M. (63. min. 
  Navrátil), Petr, Škrabal – Jelen, Musil – Skalický (75. min.
  Serbousek), Přibyl T., Vondřejc – Pfeifer

K utkání jsme odjížděli bez několika zraněných hráčů, 
i přesto jsme tým domácích přehrávali. Hřáči Machova se 
dostávali k našemu pokutovému území pouze sporadicky 
dlouhými nakopávanými míči a z občasných brejků. Ve 
druhém poločase jsme soupeře zatlačili na vlastní polovi-
nu, domácí fyzicky odpadli, ale nám se na malém nerovném 
hřišti nedařilo střelecky prosadit. O osudu utkání rozhodla 
naše špatná koncovka, výkon pomezního rozhodčího T. 
Bouze, který pustil 3 m ofsajd, po kterém šli domácí do ve-
dení, a slabý výkon hlavního rozhodčího Friče, jenž nezvlá-
dl utkání a hlavně netrestal kartami hrubé fauly domácích. 
Tým Machova by měl problém dohrát utkání v dostatečném 
počtu hráčů.

 NE 4. 5. Borohrádek – Opočno „A“ 0:3 (0:0)
  B: Jelen 2x, Pfeifer
  Sestava: Franc Pavel – Lukášek, Polák Kamil, 
  Školník Martin, Škrabal – Přibyl Ondřej, Přibyl Tomáš, Jelen,
  Musil Petr, Trubač – Pfeifer (85. Skalický)

Nástup do zápasu nám vyšel, už ve 12. minutě jsme vedli 
brankami Pfeifera a Musila a neproměnili další vyložené 
brankové příležitosti. Do přestávky ještě T. Přibyl přidal 
z pokutového kopu třetí branku. Ve druhém poločase zvýšil 
Jelena 4:0 a zdálo se, že o výsledku zápasu je rozhodnuto. 
Opak byl pravdou, v závěrečných patnácti minutách nás 
soupeř zatlačil na vlastní polovinu a snížil na rozdíl dvou 
branek. Nebýt výborných zákroků našeho brankáře France, 
mohli jsme ještě o vítězství přijít. 

 ČT 1. 5. Opočno „A“ – Předměřice 2:2 (0:1) 
  B: Přibyl Ondřej, Škrabal Miloslav
  Sestava: Franc – Lukášek, Petr, Polák Kamil, Škrabal – Jelen 
  Lukáš (Navrátil), Musil Petr – Vondřejc (Trubač), Přibyl 
  Tomáš, Přibyl Ondřej (Serbousek Václav) – Pfeifer (Šafář)
 NE 27. 4. Přepychy „A“ – Opočno „A“ 2:4 (0:3)
  B: Jelen, Pfeifer, Musil Petr, Přibyl T.
  Sestava: Franc Pavel – Lukášek(61.min. Vondřejc), Petr, 
  Školník, Škrabal – Přibyl Ondřej (72.min. Skalický Petr), 

  Jelen, Musil, Petr, Přibyl Tomáš, Trubač – Pfeifer (85.min. 
  Polák Kamil)

Nástup do zápasu nám vyšel, už ve 12. minutě jsme vedli 
brankami Pfeifera a Musila a neproměnili další vyložené 
brankové příležitosti. Do přestávky ještě T. Přibyl přidal z po-
kutového kopu třetí branku. Ve druhém poločase zvýšil Jelen 
na 4:0 a zdálo se, že o výsledku zápasu je rozhodnuto. Opak 
byl pravdou, v závěrečných patnácti minutách nás soupeř 
zatlačil na vlastní polovinu a snížil na rozdíl dvou branek. Ne-
být výborných zákroků našeho brankáře France, mohli jsme 
ještě o vítězství přijít.

M U Ž I  B  –  O K R E S N Í  P Ř E B O R  I I I .  T Ř I D Y

 NE 11. 5. Opočno „B“ – Slatina 1:2 (1:1)
  B: Škrabal, Hubek, Hrabar
 NE 27. 5. Opočno „B“ – Dobruška "C" (0:2)
  B: Lukeš Roman, Houser Pavel

M L A D Š Í  Ž Á C I  –  O K R E S N Í  P Ř E B O R  M L A D Š Í C H  Ž Á K Ů

 NE 11. 5. Opočno – Rokytnice 2:1 (1:1)
  B: Dvořík Lukáš, Michalík Matěj
  Opočno – Solnice 5:8 (2:3)
  B: Michalík Matěj 3, Dvořák Lukáš, Ulrych Jonáš
 NE 4. 5. Opočno – České Meziříčí 1:3 (1:3)
  B: Nardelli
  Opočno – Ohnišov 5:14 (1:9)
  B: Michalík Matěj 4, Holeček Vít
 NE 27. 4. Borohrádek – Opočno 7:1 (5:1)
  B: Holub Marek
  Doudleby – Opočno 1:7 (0:2)
  B: Nardelli 2, Matějík 2, Václavek, Serbousek, Dvořák

S T A R Š Í  P Ř Í P R A V K A  –  O K R E S N Í  P Ř E B O R  S T A R Š Í C H 

 NE 11. 5. Opočno – Rokytnice 2:1 (1:1)
  B: Dvořík Lukáš, Michalík Matěj
  Opočno – Solnice 5:8 (2:3)
  B: Michalík Matěj 3, Dvořák Lukáš, Ulrych Jonáš
  NE 4. 5. Opočno – České Meziříčí 1:3 (1:3)
  B: Nardelli
  Opočno – Ohnišov 5:14 (1:9)
  B: Michalík Matěj 4, Holeček Vít
  NE 27. 4. Borohrádek – Opočno 7:1 (5:1)
  B: Holub Marek
  Doudleby – Opočno 1:7 (0:2)
  B: Nardelli 2, Matějík 2, Václavek, Serbousek, Dvořák
  

M L A D Š Í  P Ř Í P R A V K A  –  O K R E S N Í  P Ř E B O R  S T A R Š Í C H 

 SO 10. 5. TJ Spartak Opočno – Týniště n. O. 3:3 (3:1) 
  B: Paseka 2, Dvořák 2, Sobotka
  TJ Spartak Opočno – Borohrádek 16:0 (6:0)
  B: Dvořák 4, Paseka Štěpán 2, Drašnar David 3, Ohnoutek 
  Martin 2, Paštika Radek, Petera Maxmilian, Sobotka, Bílek  
  Ondřej
 NE 4. 5. TJ Spartak Opočno – FC Rychnov n. Kněžnou 7 : 3 (1 : 3)
  B: Branky: Paseka 2, Sobotka 2, Dvořák 2, Ohnoutek 
  TJ Spartak Opočno – AFK Častolovice 4 : 1 (2 : 1)
  B: Ohnoutek, Paseka, Dvořák, Sobotka 
 SO 26. 4. TJ Spartak Opočno – České Meziříčí 4:3 (3:2)
  B: Dvořák Lukáš 3, Sobotka Radim   
  TJ Spartak Opočno – Solnice 5:1 (3:1)
  B: Dvořák Lukáš 3, Paseka Štěpán , Prostředník Jonáš 
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S P O L É H E J T E  N A  J I S TOT U

Značka Wüstenrot je v Evropě známa již téměř sto let. V dnešním 
ekonomickém prostředí je pro klienta jakékoli společnosti, která 
nakládá s  jeho fi nančními prostředky, nejdůležitější stabilita a  jis-
tota dlouhodobého působení na trhu. Zeptali jsme se oblastní-
ho manažera Wüstenrotu pro okresy Svitavy, Ústí nad Orlicí 
a  Rychnov nad Kněžnou, jakou roli sehrává společnost ve fi -
nančních službách pro naše občany.

Wüstenrot vstoupil ve známost na evropském i  českém trhu jako 
zakladatel stavebního spoření, které by ani dnes nemělo chybět ve 
fi nančním portfoliu žádné rodiny, neboť s ním i přes snížení státní 
podpory lze vytvářet dlouhodobě stabilní fi nanční rezervu na stu-
dium dětí, základy fi nancování bydlení i  zajištění na stáří. Spoření 
u Wüstenrotu je vždy na špici co do úrokového zhodnocení vkladů 
a na nejnižší úrovni poplatků. Pokud si klient porovná naši 2% úro-
kovou sazbu a poplatky s konkurencí, předem víme, jak se rozhodne.

Mladí lidé dnes velmi zvažují jak se připravit na řešení svého 
bydlení, jste bankou pro mladé? 
Ano, každá banka posuzuje rizikovost klienta a  podle toho mu 
nastaví podmínky úvěru, bez kterého dnes lze jen těžko pořídit 
byt, nebo postavit domek. V případě Wüstenrotu umíme zohled-
nit spořivost klienta u  jiného bankovního ústavu a  kombinací 
úvěru ze stavebního spoření a hypotéky nastavit velmi výhodné 
podmínky. Klient získá úvěr od jedné fi nanční skupiny, jedná jen 
s jedním poradcem o celém fi nancování, ale i pojištění všech rizik 
s tím spojených.

Je tedy pravda, že poradci Wüstenrotu dokáží stejně tak jako 
rodinní lékaři připravit úsporné fi nancování všech základních 
potřeb rodiny klienta?
Výhodou spolupráce s námi je komplexní servis v pěti základních 
potřebách rodiny. Zajištění bydlení, ochrana proti nenadálým ži-
votním událostem, vytváření fi nanční rezervy pro případy větších 
výdajů, ochrana majetku rodiny a zajištění na klidný život v popro-
duktivním věku.

Na koho se zájemce o vaše služby může obrátit?
Klient může využít naše kanceláře v  České Třebové, Letohradě, 
Rychnově nad Kněžnou a Lanškrouně. Nejvhodnější je kontaktovat 
předem některého z našich kolegů, které lze vyhledat na www.wu-
estenrot.cz v záložce kontakty v našich okresech. Abychom dokáza-
li urychlit servis pro naše stávající i nové klienty, řešíme v současné 
době naléhavě doplnění poradenského týmu ve městech, která ne-
jsou obsazena. Zájemci o práci nás mohou kontaktovat na adrese 
martin.hatka@obchod.wuestenrot.cz. 

inzerce

Máte zkušenosti z oboru financí? 
 

Pak hledáme 

PRÁV  VÁS 
 

Zeptejte se na podmínky spolupráce a zjistíte: 
 jak uplatnit své zkušenosti v silné finan ní skupin  pod jednou zna kou 
 jak funguje systém klientských výhod 
 jak získat výjime né odm ny za vaši práci 

 
Požadujeme: SŠ/VŠ vzd lání, komunika ní dovednosti, obchodní nadání, orientaci  
na výsledek, zájem o osobní rozvoj 
 

CO VÁM NABÍZÍME? 
 stabilní pracovní p íležitost 
 neomezenou výši p íjm  a zajímavé odm ny za vaši práci 
 flexibilní pracovní dobu 
 školení a tréninky d ležité váš pro profesní rozvoj 
 kariérní r st 
 možnost vytvo it vlastní obchodní tým 
 zázemí v  kancelá ích v Rychnov  n. K., eské T ebové a Letohradu 
 finan ní podporu pro nové kolegy až 50 tis. K  

 
 
 

 

 
 

Martin Hatka 

604 773 921 
martin.hatka@obchod.wuestenrot.cz 

Celá strana 19×26 cm 2720 Kč

1/2 strany 19×13 cm 1400 Kč

1/4 strany 9,5×13 cm 720 Kč

1/8 strany 9,5×6,5 cm 370 Kč

INZERUJTE U NÁS
tic@opocno.cz, 494 668 111

k r á t c e  n a  z á v ě r  —

– TJ SOKOL České Meziříčí, Spolek za veselejší Meziříčí a Obecní 
úřad České Meziříčí pořádají v sobotu 31. května od 14 hodin Dětský 
den se záchranáři. Ukázky vojenské zdravotnické techniky, hasičské 
záchranářské techniky, soutěže a hry pro děti.
– V Mokrém probíhá až do konce května výstava čajových plechovek.
– Papírnictví SOMIPO v Opočně připravuje již 7. ročník akce „Samé 
jedničky”. Pokud bude mít vaše dítě na vysvědčení samé jedničky, ob-
drží v prodejně v Nádražní ulici dárek. Akce platí od 27. 6. do 4. 7. 
2014. Více v příštím čísle Opočenských novin.
– V Dobrušce se na 15. června chystá Táta fesT – neděle plná zá-
bavy pro táty a jejich rodiny. Akce začíná v 10 hodin na hřišti za 
Sokolovnou. Vstup je zdarma.


